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سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: سفر آقای امیر 
عبداللهیان، سفر موفقی بود و رایزنی های فشرده  ای 
داشتند و من فکر می کنم پرداختن به حاشیه ای که 
متن را کمرنگ کند کار وزارت امور خارجه نیست و 
برخی می خواهند با حواشی متن پررنگ حضور وزیر 

امور خارجه کشورمان را بپوشانند.
به گزارش ایلنا، ســعید خطیب زاده در نشست خبری  دیروز 
خود ضمن گرامیداشت هفته دولت گفت: روز هشتم شهریور 
ماه که روز مبارزه با تروریسم است، یادآور شهادت رییس جمهور 
و نخست وزیر ایران توسط یک گروهک تروریستی و ضاله است 

که امروز در دامن مدعیان دروغین حقوق بشر جای گرفتند.
وی همچنین با اشاره به نشست کرونای وزارت امور خارجه، 
گفت: تصمیمات خوبی برای تسریع واردات و تامین واکسن 
کرونا گرفته شــد که اثرات آن را مردم ایران در هفته های بعد 
خواهند دید.سخنگوی دستگاه دیپلماسی پس از قرائت گاهشمار 
وزارت امور خارجه در هفته گذشــته در پاســخ به سوالی در 
خصوص دلیل حضور در نشســت بغداد در سطح وزرای امور 
خارجه، اینکه آیا دیداری میان ایران و سعودی صورت گرفته و 
حاشیه های شکل گرفته در خصوص عدم رعایت پروتکل های 
تشریفاتی از سوی وزیر امور خارجه گفت: در مورد هر اجلاس 
بین المللی سطح و ترکیب شرکت کنندگان براساس جزئیات 
برگزاری و آمادگی در کشورها مشخص می شود. ما به عنوان 
همسایه عراق بارها اعلام کردیم که از هر حرکتی و هر ابتکاری 
که به صلح و آرامش و عراق کمک کند در کنارش هستیم و 
آقای رئیسی سفر موفقی پیش از این به عراف داشتند و در آینده 
هم چنین سفری انجام خواهد شد. وی افزود: سفر آقای امیر 
عبداللهیان، سفر موفقی بود و رایزنی های فشرده  ای داشتند و 
من فکر می کنم پرداختن به حاشیه ای که متن را کمرنگ کند 
کار وزارت امور خارجه نیست و برخی می خواهند با حواشی متن 

پررنگ حضور وزیر امور خارجه کشورمان را بپوشانند.
وی ادامــه داد: در خصــوص ایــران و عربســتان بیش از 
گفت وگو های قبلی بغداد گفت وگوی جدیدی انجام نشده است.  
سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره توییت اخیر غریب آبادی، 
سفیر ایران در آژانس گفت: سفرای ایران در همه کشورها به 
صورت منظم رایزنی هایی دارند و ملاقات آنها با سفرای مختلف 
به شکل منظم انجام می شود. نمایندگان ایران در آژانس نیز به 

طور مرتب رایزنی انجام می دهند. رایزنی ها چیز جدیدی نیست. 
وی همچنین در خصوص ارسال محموله های سوخت به لبنان 
گفت: چندین بار گفته ام و این یک تصمیم حاکمیتی است که 
نفت و سوخت خود را به چه کشورها و مشتریانی بفروشیم. نه 
آمریکا و نه هیچ کشور دیگری در جایگاه فراقانونی نیست که 
بخواهد جلوی تجارت مشروع را بگیرد. ما در خصوص اعمال 
حاکمیت خود بسیار جدی هستیم و همگان دیدند و فکر می کنم 
بدانند که تجارت مشروع در این حوزه جزو بدیهیات اولیه حقوق 
بین الملل است. درباره فروش محموله های سوخت خود به لبنان 
همین مسیر را رفتیم و مادامی که مشتری داشته باشیم و تقاضا 
باشد، این مســیر و فروش ادامه می یابد. کشورهای دیگر اگر 
بتوانند آلام مردم لبنان را کاهش دهند نباید لحظه ای درنگ 
کنند.خطیب زاده در پاسخ به این سوال که با توجه به سخنان 
مقام معظم رهبری مبنی بر اینکه ایران حامی مردم افغانستان 
است، آیا ما طالبان را به رسمیت می شناسیم، گفت: آنچه مقام 
معظم رهبری فرمودند سیاست های قطعی ایران طی چهل سال 
گذشته بوده و هدف ما همواره ایجاد ثبات در افغانستان بوده و 
این کشور همسایه عزیز ما است و در بیانیه وزارت امور خارجه 
هم گفته شد که جان و ناموس مردم افغانستان باید توسط همه 
گروه ها رعایت شــود. ما خواهان تشکیل دولت فراگیر در این 
کشور هستیم و در این مسیر عمل به تعهدات قطعی می تواند 

کمک کننده خواهد بود. 

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی در خصوص 
افزوه شدن سفیر پیشین آمریکا در رژیم صهیونیستی به میز 
ایــران در وزارت امور خارجه آمریکا و همچنین راهبرد جدید 
اسرائیل برای مقابله با ایران، گفت: جز لبخند به این توهمات 
چه پاســخی می توان داد؟! چهل سال این چنین بازی کردند 
اما آنچه اتفاق افتاده اقتدار مردم ایران بود اما آنچه در مورد دیدار 
آقای بایدن یک نکته را باید بگویم که ایران در خصوص امنیت 
ملی خود با کسی شوخی ندارد. رژیم اشغالگر قدس ریشه همه 
ناامنی ها در این منطقه است و تصور نمی کنم نقش مخرب 
این رژیم بر کسی پوشیده باشد. خطیب زاده در پاسخ به سوالی در 
خصوص امکان میانجی گری عراق میان ایران و آمریکا گفت: 
موضوع برجام احتیاج به میانجی ندارد و گفت وگوها در وین نیز 
میان ایران و اعضای حاضر در توافق است و ما باید اطمینان پیدا 
کنیم ایالات متحده در چهارچوب برجام به اجرای تعهدات خود 
باز می گردد. ما هنوز تغییری را از سوی واشنگتن ندیدیم و با 

سیاست های قبلی به دنبال اهداف خود هستند. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به سوالی در خصوص 
آخرین وضعیت کشتی های ارسالی به لبنان و احتمال جلوگیری 
از حرکت این کشتی گفت: البته جزئیات فنی را باید از سازمان 
کشتی رانی بپرسید و کشتی ایران محموله نفت فروخته شده 
ایران را حمل می کنند و این کشتی ها تا مقصد به مسیر خود 

ادامه می دهند.

خطیب زاده در واکنش به سخنان رئیس جمهور فرانسه مبنی 
بر اینکه امنیت عراق توسط همسایگانش تهدید می شود و امروز 
امنیت عراق نه تنها توسط داعش بلکه توسط شبه نظامیان شیعه 
تهدید می شود، گفت: من خواسته ام متن مصاحبه آقای ماکرون 
را برایم بیاورند و امیدوارم چنین مطالبی نباشد اما براساس سوال 
مطرح شده من از این اظهارات نسنجیده رئیس جمهور فرانسه 
که این تلقی را ایجاد کرده که امنیت عراق توسط همسایگانش 
تهدید می شود عمیقا اظهار تاسف می کنم و این نشان می دهد 
فرانســه از واقعیت های عراق فاصله دارد. اینکه امروز رئیس 
جمهور فرانسه می تواند در خیابان های موصل قدم بزند حاصل 
رشــادت گروه های شیعه عراقی اســت. بدترین چیز استفاده 
سیاسی برای پیشبرد اهداف کشورهای خاص است. لازم است 
یکبار از مردم موصل بپرسند چگونه داعش از آنجا رانده شد.   

ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصــوص اقدامات وزیر 
امور خارجه برای تحقق دیپلماسی اقتصادی گفت: وزیر امور 
خارجه برنامه های خود را در صحن علنی تشریح کردند و یکی 
از نکات مهم ایشان اســتفاده از توان وزارت امور خارجه برای 
تحقق دیپلماسی اقتصادی است و اما همه باید توجه کنند که 
وزارت امور خارجه نقش پل دارد و ما دستگاه ها، وزارت خانه ها 
و نهادهایی داریم که مرجع انحصاری مراودات ما هستند و این 
اقدامی نیست که یک نهاد به تنهایی بتواند دنبال کند. همه بدانند 
وزارت امور خارجه یک وزارت خانه تخصصی است و منافع عالیه 

جمهوری اسلامی ایران به هیچ عنوان تغییر نمی کند.
خطیب زاده در پاسخ به سوال ایلنا مبنی بر اهداف سفر وزیر امور 
خارجه به سوریه و اینکه آیا با توجه به خواست ایران برای حضور 
دمشق در کنفرانس بغداد آیا این سفر به منظور دلجویی صورت 
گرفته یا سفری از پیش تعیین شده بود، گفت: البته میزبان این 
اجلاس تهــران نبود اما بنده پیش از این هم اعلام کردم اگر 
اجلاســی منطقه ای برای حمایت از عراق باشد جای سوریه 
خالی است. یکی از اهداف ما همیشه نزدیکی همسایگانمان 
بوده و ما احساس می کنیم اجلاس عراق و سفر به سوریه در 
همین راستا است و سفر آقای امیرعبداللهیان به عراق پیام خاص 
خودش را دارد و بعد ســفر به سوریه پیام خاص خود را دارد و 
قطعا در دمشق گفت وگوهایی در خصوص نشست بغداد صورت 
گرفته اما مهمتر از آن بحث در خصوص رابطه دوجانبه و محور 
مقاومت است که سوریه نقش قابل توجهی در این محور دارد. 

وی در پاسخ به این سوال که آیا ایران در اجلاس شانگهای 
شرکت خواهد کرد، گفت: دعوت نامه اجلاس شانگهای دریافت 
شده و در حال بررسی هستیم تا در سطح خوبی در این نشست 

شرکت کنیم. 
ســخنگوی وزارت امور خارجه درباره زمان آغاز مذاکرات با 
توجه به رایزنی  اخیر امیرعبداللهیان و جوزف بورل بیان کرد: 
گفت وگوی تلفنی بورل و امیرعبداللهیان برای تبریک انتصاب 
امیرعبداللهیان بود. ایشان ابراز علاقه کردند در اولین فرصت 
ممکن ملاقاتی با وزیر امور خارجه ایران داشته باشند. قطعا یکی 

از موضوعات مورد رایزنی، مذاکرات وین بود. 
وی با اشاره با موضوعات مورد رایزنی مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا و وزیر امور خارجه ایران گفت: بورل در این صحبت، 
گفت که می داند تغییر و تحولات در ایران در حال وقوع  است 
و بایــد اجازه داد که این انتقال دموکراتیک انجام شــود ولی 
درخواست داشتند گفت وگوهای وین هرچه زودتر از سر گرفته 
شود. امیرعبداللهیان ضمن استقبال از ادامه دیپلماسی، تاکید 
داشتند حقوق حقه مردم ایران باید تامین شود که در هم برجام 

ذکر شده و هم در گفت وگوهای وین به آن اشاره شده است. 
خطیب زاده درباره تاریخ برگــزاری دور جدید گفت وگوهای 
وین نیز اظهار داشت: تاریخ قطعی منوط به رایزنی میان همه 

طرف ها است. 
وی در پاسخ به این سوال که آیا پرونده هسته ای از وزارت امور 
خارجه به شورای عالی امنیت ملی سپرده می شود، تصریح کرد: 
مذاکرات وین برای رسیدن به یک متن جدید نیست. مذاکرات 
وین برای اطمینان از اجرای برجام به شکل نعل به نعل توسط 
آمریکا اســت و بنابراین آنچه در وین صورت گرفته، اطمینان 
از این مســیر است که اگر آمریکا به تمامی تعهدات خود ذیل 
برجام و قطعنامه ۲۲۳۱ به شــکل راستی آزمایی شده، برگردد 
ایران موافقت می کند که آنها در اتاق برجام نشسته و ایران هم 

اقدامات کاهشی خود را متوقف کند. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با تاکید بر اینکه مذاکرات وین 
بیش از آنکه منتهی به متن جدید باشد، گفت وگوهای تکنیکی 
است که با جزییات فرابخشی به بخش های مرتبط انجام شده 
است، خاطرنشان کرد: از این پس هم با اجماع حاکمیتی دنبال 
می شود. اینکه وزارت امور خارجه پیشانی گفت وگوها یا جاهای 

دیگر باشد، با تصمیم حاکمیت خواهد بود و اعلام خواهد شد.

خطیب زاده در نشست خبری:

تصمیمات خوبی برای تسریع واردات واکسن کرونا داریم

در نبود زیرساخت های الکترونیک حذف دفترچه های بیمه اشتباه مضاعف است

رویای درمان رایگان قابل تحقق نیست
قانون تاکید دارد صفر تا صد هزینه های درمان بیمه شدگان تامین 
اجتماعی باید رایگان و از محل همان نهُ/بیســت و هفتمِ بیمه پایه 
تامین شود؛ حالا بازنشسته علاوه بر بیمه پایه، ماهی چند صد هزار 
تومان برای بیمه تکمیلی خود و خانواده اش می پردازد اما بازهم باید 
ساعت ها در صف بایستد، در معرض خطر ابتلا به کرونا قرار بگیرد و 

آخرسر همه ی هزینه ها را از جیب خالی بپردازد!
به گزارش ایلنا، هیچ پایش مستقلی در ارتباط با هزینه های درمانِ سهم بیمه شده یا 
پولی که مردم پس از پرداخت بیمه پایه و بیمه تکمیلی، از جیب می پردازند، انجام نشده 
است اما آنچه علی دهقان کیا )رئیس کانون بازنشستگان تهران( در ارتباط با میانگینِ 

»پرداخت از جیب بیمه شده« می گوید، بخشی از واقعیت دردناکِ این روزهاست.
او تاکید می کند: بازنشســتگان که سی سال حق بیمه کامل پرداخته اند که طبعاً 
یک سوم آن به هزینه های درمانی اختصاص دارد و در زمان بازنشستگی نیز مبالغ 
هنگفتی بابت بیمه تکمیلی می پردازند، بازهم متاسفانه مجبورند حدود ۵۰ درصد 

هزینه های درمان را از جیب بپردازند.«
مشکلاتِ »درمانِ کالایی«

پرداخت ۵۰ درصد هزینه های درمان توسط بیمه شدگان تامین اجتماعی، یک واقعیت 
مسلم در شرایط عادی است اما در بحران فعلی کرونا که مراجعه خانوارها برای درمان 
به مراکز بستری، کلینیکی و آزمایشگاهی به میزان قابل توجهی افزایش یافته، سهم 
پرداخت از جیب بسیار افزایش یافته و در مواردی به صد درصد رسیده است؛ این ادعا 

را واقعیت های بازارِ درمانِ کالایی شده و تجاری به خوبی نشان می دهد.
»کالایی سازیِ درمان« از نیمه ی دوم دهه ۹۰ خورشیدی شتاب گرفته است. از سال 
۹۷، با دستور مستقیم مسئولان وزارت بهداشت، داروهای پرمصرف که اصطلاحاً به 
آن ها داروهای OTC می گویند، از شمول بیمه ها خارج شدند؛ همین مساله سهم 
پرداختی بیمه شدگان را افزایش داد؛ بعد از آمدن کروناویروس، بسیاری از داروهای لازم 
برای درمان به خصوص برای درمان بستری از جمله، داروی رمدسیور، در بازار کمیاب 
شــد )حتی در برخی مناطق کشور به مرز نایابی رسید( و به همین دلیل، داروهای 
کرونایی عملًا به علت جبر بازار  )افزایش تقاضا و ناتوانی در عرضه به میزان متعادل 
با تقاضا( از شمول دفترچه های بیمه خارج شدند؛ بنابراین در بخش دارویی، تامین 

هزینه ها بر دوشِ جیبِ خالی بیمه شدگان افتاد. در بخش بستری نیز با تکمیل ظرفیت 
مراکز ملکی تامین اجتماعی به خصوص در دوران پیک های کرونا، بیماران مجبور به 
مراجعه به بیمارستان های دولتی و در موارد بسیار، بیمارستان های خصوصی شدند به 
گونه ای که در دو سال اخیر، اکثریت بیمه شدگانِ درگیر کرونا، مجبور شدند هزینه های 
سنگین بستری را از جیب بپردازند؛ هرچند در مردادماه سال جاری، مدیرعامل سازمان 
تامین اجتماعی از انعقاد قرارداد با وزارت بهداشت برای به صفر رساندن فرانشیز بستری 
بیمه شدگان در بیمارستان های دولتی سراسر کشور خبر داد، اما هنوز این آیین نامه و 
توافقنامه به مرحله ی اجرایی نرسیده است و البته توان بخش دولتی برای پذیرش 
بیماران کرونایی به شدت محدود است؛ هیچ چاره ای نمی ماند جز مراجعه به بخش 
خصوصی و پرداخت هزینه های سنگین.علاوه بر همه ی اینها، مشکل دیگری که 
این روزها به شدت گریبان بیمه شدگان را گرفته، ناتوانی در بهره گیری از »نسخه های 
آنلاین« و مشــکلاتِ برآمده از حذف دفترچه های بیمه است. بعد از اجرای پایلوت 
حذف دفترچه بیمه در برخی از استان ها، از ابتدای اسفندماه سال قبل، سازمان تامین 
اجتماعی به کلی تمدید و صدور دفترچه های بیمه کاغذی را متوقف کرده است. در 
بخشنامه ای که هجدهم بهمن ماه ۹۹ از سوی سازمان تامین اجتماعی منتشر شد، 
آمده است که با توجه به فراهم شدن امکان ارائه خدمات اعم از ویزیت، تجویز دارو، 
پاراکلینیک شامل آزمایشگاه تشخیص طبی، تصویربرداری، فیزیوتراپی و...، در بستر 
الکترونیک برای تمامی پزشکان و ارائه کنندگان خدمات تشخیصی و درمانی، چاپ 

دفترچه های درمانی جدید از اول اسفندماه ۱۳۹۹ متوقف می شود.
مشکلاتِ »حذف دفترچه های کاغذیِ بیمه«

تجربه ی حذف دفترچه های بیمه در چند ماه گذشته، تجربه ای سراپا ناموفق بوده 
است؛ به خصوص در پیک پنجم کرونا که مراجعات مردم به مراکز درمانی به شدت 
افزایش یافته و زیرســاخت های اینترنتی ضعیف و ناکارآمد، توان اینهمه ارجاع به 
سامانه های مربوطه را نمی دهد. کارگران و بازنشستگانی که به مراکز درمانی مراجعه 
می کنند، در موارد بسیاری عملًا نمی توانند از تعرفه های بیمه برخودار شوند چراکه 
ادعا می شود سامانه قطع است یا سرعت پایین است و اتصال ممکن نیست؛ بنابراین 
مراجعه کننده ای که از ازدحام جمعیت و ایستادن طولانی در صف های انتظار به خاطر 
خطر مرگبار کرونا می هراسد، ناچار است که تمام هزینه ها را آزاد و از جیب بپردازد و از 

ازدحام جمعیت فرار کند.در روزهای اخیر، تماس های متعددی داشته ایم از بیمه شدگانی 
که نتوانسته اند از نسخه های آنلاین استفاده کنند؛ محمدی، خانم بازنشسته ای است 
که برای گرفتن عینک به یک مرکز چشم پزشکی تهران مراجعه کرده؛ او که بعد از 
دو ساعت انتظار بازهم نتوانسته از خدمات بیمه تکمیلی استفاده کند؛ در این رابطه به 
ایلنا می گوید: دو ساعت تمام در انتظار ایستادم که شاید سامانه مربوطه باز شود و بتوانم 
عینک جدید را با استفاده از بیمه تکمیلی ارزان تر بگیرم که بازهم ادعا کردند سامانه 
قطع است؛ در نهایت مجبور شدم کل هزینه ی چند میلیون تومانی عینک را از جیب و 
آزاد بپردازم.او خطاب به مسئولان و آن هایی که بدون فراهم کردن امکانات مورد نیاز، 
دفترچه های بیمه ای را حذف کرده اند؛ می گوید: اگر نمی توانید تضمین کنید که اینترنت 
جواب می دهد و سامانه باز است، دوباره دفترچه های کاغذی را احیا کنید؛ من بازنشسته 
سی سال حق بیمه داده ام برای چنین روزهایی؛ علاوه بر آن، ماهی حدود ۷۰ هزار 
تومان برای بیمه تکمیلیِ خودم به تنهایی می پردازم؛ اگر بیمه تکمیلی به درد عینک 

و دندان و سعمک بازنشسته نخورد، چه زمانی قرار است مفید باشد و به کار آید؟!
مشکلاتِ »نسخه ها و داروهای آنلاین«

در اطلاعیه های سازمان تامین اجتماعی در ارتباط با روند نسخه نویسی پزشکان 
بعد از حذف دفترچه های کاغذی آمده است: » تمامی پزشکان اعم از طرف قرارداد 
ep.( و غیرطرف قرارداد، می توانند با ثبت نام در سامانه نسخه الکترونیک این سازمان

tamin.ir( و دریافت نام کاربری، نسبت به نسخه نویسی الکترونیک اقدام کنند. در 
صورت مراجعه بیمار به پزشک طرف قرارداد، پزشک پس از احراز هویت و ثبت شماره 
تلفن همراه )موبایل( متعلق به بیمار و انجام معاینه نسبت به ثبت خدمات پزشکی )اعم 
از انجام ویزیت، تجویز دارو و سایر خدمات تشخیصی و درمانی...( در سامانه نسخه 
الکترونیک اقدام می کند.«اما در موارد بسیاری به دلیل ارجاعات بیشمار در دوران کرونا، 
که نرخ مراجعه به پزشکان و مراکز درمانی در مواردی تا مرز ۵۰ درصد افزایش یافته، 
سامانه نسخه نویسیِ مربوطه  )ep.tamin.ir( با اختلال یا قطعی مکرر مواجه است؛  

بنابراین پزشک به سادگی می گوید امکان درج نسخه در سامانه نیست.
 حال فرض بگیریم که بیمه شده توانست با ترفندهایی این مرحله را پشت سر بگذارد 
چراکه پزشک مربوطه می تواند نسخه را در سربرگ خودش با درج کد ملی بیمه شده 
بنویسد و آن را مهر کند. بیمار برای دریافت داروهای نسخه یا برخورداری از خدمات 

آزمایشگاهی مندرج در نسخه، به داروخانه، آزمایشگاه یا کلینیک مراجعه می کند؛ اینجا 
هم دوباره با مشکل اختلال سامانه ها یا قطعی، به دلیل ارجاع بیش از ظرفیتِ متعارف 
مواجه می شود. تامین اجتماعی اعلام کرده »بعد از مراجعه بیمار با در دست داشتن 
نسخه ی سربرگی، موسسات مذکور موظف هستند با استفاده از کد ملی بیمار، نسبت 
به ثبت نسخ مندرج در سرنسخه مخصوص پزشک /موسسه در سامانه معاونت درمان 
)darman.tamin.ir( و یا ســامانه ی تحت مالکیت مرکز و ارائه خدمت اقدام 
کرده و نســخ کاغذی را مطابق قرارداد به مدیریت  درمان استان ارسال کنند«. که 
در این مرحله بازهم ممکن است این سامانه دومی جواب ندهد؛ ساعت ها انتظار پای 
دستگاه هایی که مدام با اختلال و ناکارامدی مواجه هستند آنهم در شرایطی که مراکز 
درمانی از آلوده ترین مکان ها برای ابتلا به ویروس کرونا به شمار می آیند، بزرگ ترین 
ظلم ممکن در حق بیمه شده به خصوص بازنشسته ای است  که در سن خطرناکی 

است و خیلی ساده می تواند آلوده شود.
درمان رایگان دیگر یک »رویا« است!

برآیند همه ی این شــرایط، کار را به جایی رسانده که حسین حبیبی )عضو هیات 
مدیره کانون عالی شوراها( معتقد است؛ این روزها »درمان رایگان« علیرغم تاکید 

قانون تبدیل به یک رویای دور از دسترش شده است.
 او اضافه می کند: قانون الزام تاکید دارد صفر تا صد هزینه های درمان بیمه شدگان 
تامین اجتماعی باید رایگان و از محل همان نهُ/بیست و هفتمِ بیمه پایه تامین شود؛ 
حالا بازنشسته علاوه بر بیمه پایه، ماهی چند صد هزار تومان برای بیمه تکمیلی خود 
و خانواده اش می پردازد اما بازهم باید ساعت ها در صف بایستد، در معرض خطر ابتلا به 

کرونا قرار بگیرد و آخرسر همه ی هزینه ها را از جیب خالی بپردازد!
مشکلات مراجعه به مراکز درمانی بی شمار است و مساله اینجاست که اگر مسئولان 
واقعاً نمی توانند کارایی زیرساخت های الکترونیک برای پاسخ به مراجعات با نرخ بالا 
را تضمین کنند، چرا دوباره دفترچه های کاغذی را در دستور کار قرار نمی دهند؛ امروز 
روزی است که یک بیمه شده بیش از هر زمان دیگری به خدمات بیمه ای محتاج 
اســت و دقیقاً همان روزی است که زیرساخت های معیوب اینترنتیِ کشور بیش از 
هر زمان دیگری خود را نشان می دهد و پشت هم اعلام می کند »شرمنده، ارائه ی 

خدمات فعلًا میسر نیست«!

اسلامی: راهبرد توسعه، تعالی و تحول گرایی را 
در دستور کار داریم

معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان انرژی اتمی ایران گفت: ما راهبرد 
توسعه، تعالی و تحول گرایی را در راستای رفع موانع و تله هایی که بیگانگان 
به بهانه هسته ای بر سر راه پیشرفت کشورمان ایجاد کرده اند، در دستور 

کار داریم.
به گزارش ایلنا، محمد اسلامی صبح دیروز )دوشنبه( با حضور در سازمان انرژی اتمی، فعالیت 
خود را به عنوان معاون رئیس جمهور و رئیس جدید سازمان انرژی اتمی ایران آغاز کرد و مورد 
استقبال دکتر علی اکبر صالحی، رئیس پیشین این سازمان قرار گرفت.اسلامی، معاون رییس 
جمهور و رییس سازمان انرژی اتمی ایران ضمن تقدیر از دکتر علی اکبر صالحی، رییس پیشین 
ســازمان وی را شخصیتی علمی و فرهیخته و جزو سرمایه های ملی خواند و اظهار داشت: 
سازمان انرژی اتمی ایران که از بخش های بسیار استراتژیک کشور است، تاثیر مهمی برای 
قدرت سازی ملی دارد.معاون رییس جمهور افزود: مردم ما برای اینکه قله های رفیع پیشرفت را 
تسخیر کنند، نیازمند فعالیت بیش از پیش سازمان های موثر و تاثیرگذار همچون سازمان انرژی 
اتمی به عنوان محرک توسعه فناوری هستند. بنابراین ما راهبرد توسعه، تعالی و تحول گرایی را 
در راستای رفع موانع و تله هایی که بیگانگان به بهانه هسته ای بر سر راه پیشرفت کشورمان 
ایجاد کرده اند، در دستور کار داریم.رییس سازمان انرژی اتمی گفت: مطمئن هستم به یاری 
خداوند متعال و تلاش بی وقفه نیروهای دانشمند و ارزشمند بویژه جوانانی که در سازمان انرژی 
اتمی شاغل هستند، موفق می شویم.همچنین در بخشی از این رویداد تغییر و تحول مدیریتی 
سازمان انرژی اتمی، دکتر صالحی، رییس پیشین سازمان با تقدیر از رییس جمهور به دلیل 
انتخاب شخصیتی فرهیخته برای سازمان، گفت: اکنون خیال خانواده سازمان انرژی اتمی ایران 
مطمئن شد که مدیریت این دستگاه در دست فردی دلسوز، صاحب اخلاق و تدین و صاحب 
علم و تجربه است. وی با اشاره به پروژه های در شرف اتمام سازمان انرژی اتمی از جمله ساخت 

بیمارستان یون درمانی ابراز امیدواری کرد در یکسال آینده به بهره برداری برسند.

بذرپاش در دیدار با وزیر جهاد کشاورزی مطرح کرد؛
 مچ گیری نمی کنیم

رئیس کل دیوان محاسبات کشور بر همراهی نظارتی دیوان محاسبات با 
دولتمردان بر مبنای سیاست پیشگیری به جای مچ گیری تاکید کرد.

به گزارش مهر به نقل از دفتر روابط عمومی و امور بین الملل دیوان محاسبات کشور، سید 
جواد ساداتی نژاد، وزیر جهاد کشــاورزی با حضور در دیوان محاسبات، دیدار صمیمانه ای با 
مهرداد بذرپاش، رئیس کل دیوان محاسبات کشور داشت.بذرپاش در این دیدار، ضمن تبریک 
انتخاب ساداتی نژاد به عنوان وزیر جهاد کشاورزی، برای دولت سیزدهم آرزوی موفقیت کرد 
و بر همراهی نظارتی دیوان محاسبات با دولتمردان بر مبنای سیاست پیشگیری به جای مچ 
گیری تاکید کرد.ساداتی نژاد نیز با اشاره به رویکرد ضدفساد دولت سیزدهم، آمادگی مجموعه 
وزارت جهاد کشاورزی را جهت همکاری با دیوان محاسبات کشور جهت استقرار انضباط مالی 

در مجموعه  تحت امر خود اعلام کرد.

 درخواست بازنشستگی پیش از موعد زنان 
با بیست سال سابقه

زنان شاغل در کارزاری از مقامات درخواست کردند که امکانات بازنشستگی 
پیش از موعد فراهم شود.

به گزارش ایلنا، »درخواست بازنشستگی پیش از موعد زنان با بیست سال سابقه« کارزاری 
است که زنان شاغل راه اندازی کرده اند.متن این کارزار که تعدادی از زنان آن را امضا کرده و 

خطاب به رئیس جمهور و ریاست مجلس شورا نوشته شده، به این شرح است:
احتراماً ما، امضاکنندگان این کارزار، درخواست داریم شرایط و زمینه های لازم فراهم شود تا 
زنان کارمند دولت به شرط داشتن حداقل ۲۰ سال سنوات خدمت بتوانند با استفاده از حداکثر 
۵ ســال سنوات ارفاقی بازنشسته شوند. خواهشمندیم در اسرع وقت پیگیری فرمایید تا این 

موضوع اجرایی شود.

واریز یارانه بنزینی این بار در دولت جدید
دولت سیزدهم اولین مرحله از پرداخت یارانه های معیشتی را ساعت ۲۴ روز 

چهارشنبه)دهم شهریور( انجام خواهد داد.
به گزارش ایسنا، روال پرداخت یارانه های نقدی ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومانی طی ۱۰ سال تغییری 
نکرده بود که دولت دوازدهم به آن یارانه معیشتی را هم اضافه کرد.در آبان ۱۳۹۸ طی افزایش 
قیمت بنزین، مقرر شد که مابه التفاوت آن در قابل پرداخت نقدی مردم صورت بگیرد،از این رو 
۶۰ میلیون از جمعیت ۷۸ میلیون نفری یارانه بگیران مشمول دریافت یارانه بنزینی شدند.تا کنون 
دولت سیزدهم موضع صریح خود پرباره پرداخت یارانه نقدی به روش و مجموعه فعلی را اعلام 
نکرده ولی در اظهارات پراکنده مطرح شده به نظر می رسد اصلاح رویه و غربالگری یارانه بگیران 
در دستور کار باشد ولی اینکه تا چه حد جدی پیش رفته و تحت تاثیر برخی عوامل از آن دست 
نکشد در عمل مشخص خواهد شد. این در حالی است که در دولت گذشته با وجود تکالیف قانون 
بودجه برای حذف یارانه بگیران پردرآمد و اصلاح روند پرداخت و با همه انتقاداتی که در این رابطه 

وجود داشت دولت اقدام موثری انجام نداد و احتمال حذف نیازمندان را بهانه آن قرار داده بود.

ورود هزار افغان از گذرگاه مرزی هرات به ایران
گزارش ها از ورود هزار پناهجوی افغان به ایران خبر دادند.

به گزارش ایلنا به نقل از خبرگزاری فرانســه، با آغاز کنترل طالبان بر افغانستان، گزارش ها 
می گویند که بیش از ۱۰۰۰ افغان از گذرگاه مرزی در نزدیکی هرات وارد ایران شده اند.

به گفته رسانه های ایرانی، دست کم ۲۰۰۰ شهروند افغان دیگر نیز درخواست ورود به این 
کشور را کرده اند، کمیساریای عالی پناهندگان سازمان ملل متحد پیش تر گفته بود که در پی 
تسلط طالبان نیم میلیون افغان می توانند کشور را ترک کنند. آژانس پناهندگان از همسایگان 

افغانستان خواسته است تا مرزهای خود را باز نگه دارند.

طرحی ناقص روی میز قاسمی
 الکترونیکی شدن عوارض آزادراه ها 

وعده ای که تکمیل نشد
الکترونیکی شدن عوارض آزادراهی طرحی بود که طی سال های گذشته همواره جزو 
اهداف وزارت راه و شهرسازی بود اما به دلایل مختلف هیچگاه کاملا اجرایی نشد و 

در حد تعدادی آزادراه باقی ماند.
به گزارش ایسنا، الکترونیکی شدن عوارض آزادراه ها طرحی بود که مراحل اجرایی آن از اسفند ماه 
سال ۱۳۹۷ آغاز شد اما با وجود تاکیدهای فراوان مسئولان وزارت راه و شهرسازی هیچ وقت به صورت 
کامل عملی نشد و تنها برای تعدادی آزادراه اجرایی شد.در این میان برخی محورهای آزادراهی مانند فاز 
نخست آزادراه تهران-شمال هم که تمام تجهیزات مورد نیاز در آن نصب شده بود و از ابتدا به عنوان 
یک آزادراه با سیستم الکترونیکی دریافت و پرداخت عوارض افتتاح شد،   به گیشه های قدیمی اش 
بازگشــت.  عوامل بسیاری برای اجرایی نشــدن این طرح می توان ذکر کرد که اتفاقا در سال های 
گذشته و با شیوع کوید ۱۹ از سوی ستاد ملی مقابله با کرونا مصوب شد و مورد تاکید بیشتری قرار 
گرفت اما مهمترین مانع آن پرداخت نشدن عوارض آزادراهی از سوی مردم به عنوان استفاده کنندگان 
از محورهای آزادراهی الکترونیکی شده بود.اسفند ماه سال ۱۳۹۷ آزادراه های تهران–ساوه، قزوین–

زنجان، تهران–قزوین، تهران–قم چهار آزادراهی بودند که به سیستم ها و دوربین های اخذ الکترونیکی 
عوارض مجهز شدند و این طرح از این محورها شروع شد نهایتا به یازده آزادراه گسترش پیدا کرد اما 
در ادامه سدی به نام بدقولی مردم و رانندگان که عوارض شان را ماه ها و بلکه سال ها پرداخت نکردند، 
سبب شد تا بهره برداران بخش خصوصی آزادراه ها رغبتی برای پیوستن به این طرح نداشته باشند. 
مسئولان وزارت راه و شهرسازی دلیل اجرایی نشدن یا تاخیر در اجرای طرح الکترونیکی کردن عوارض 
آزادراهی را اینگونه توضیح دادند که در طول سال نخست اجرای این طرح )سال ۱۳۹۸( کمتر از ۵۰ 
درصد مردم عوارض آزادراهی را پرداخت کردند. این در حالی است که بهره برداران بخش عظیمی از 
بازگشت سرمایه شان و همه منابع مورد نیاز برای تعمیر و نگهداری از آزادراه را باید از محل دریافت 
عوارض تامین می کردند.این مشکل سبب شد تا وعده مسئولان برای الکترونیکی کردن عوارض همه 
آزادراه های دولتی و خصوصی کشور هیچ وقت محقق نشود و این وعده از ماهی به ماهی دیگر و از یک 
سال به سال بعد موکول می شد.محمد اسلامی –وزیر سابق راه و شهرسازی- برای حل این مشکل 
با پلیس تفاهم نامه ای امضاء کرد تا اگر در بازه زمانی مشــخص )یک هفته( مردم عوارض آزادراهی 
خود را از طرق معرفی شده مشخص و به صورت الکترونیکی پرداخت نکردند، مشمول جریمه شوند 
و دوربین های ثبت عوارض آزادراهی به دوربین های پلیس متصل شود. این اتفاق البته به گفته متولیان 
امر سبب شد تا حدی روند بازگشت سرمایه  و پرداخت عوارض الکترونیکی آزادراهی تسریع شود اما 
باز هم بسیاری از مردم )حدود ۳۵ درصد( بودند که همچنان عوارض آزادراهی را پرداخت نکردند.نهایتا 
پیشنهادی مطرح شد که وزارت راه و شهرسازی برای ترغیب سرمایه گذاران آزادراه ها و تجهیز همه 
این محورهای مواصلاتی مهم به دوربین ها و سیستم دریافت و پرداخت الکترونیکی عوارض، اعتباری 
مشخص )حدود ۲۰۰ میلیارد تومان( در سال را از طریق صندوقی اعتباری و به عنوان تن خواه در اختیار 
این بخش قرار دهد تا با نظارت دولت در صورتی که سرمایه گذاران مطالبات باقی مانده ای از این محل 
داشــتند و مردم عوارض شان را پرداخت نکردند، منابع مورد نیاز سرمایه گذاران آزادراهی از این محل 
تامین شده و آن ها از این منظر به مشکلی برخورد نکنند. از سوی دیگر نیز دولت می تواند همه آن ها را 
مکلف کند که باید به این طرح بپیوندند. این طرح هم روی کاغذ مطرح شد اما هیچگاه عملیاتی نشد و 
حالا حدود ۲۷ محور آزادراهی در کشور وجود دارد که تنها تعدادی از آن ها مجهز به سیستم الکترونیکی 
عوارض هستند و باید دید رستم قاسمی، وزیر جدید راه وشهرسازی برای تکمیل آن که اتفاقا تکلیف 
ستاد ملی مقابله با کروناست چه برنامه ای دارد؟ آیا این ۲۰۰ میلیارد تومان اعتباری پیشنهادی سالانه را 

تامین خواهد کرد یا راهکاری دیگر برای حل این چالش خواهد اندیشید؟

اخبار کوتاه 

رئیس کمیســیون عمران گفت: این کمیســیون کاملاً بر 
اجرای طرح تولید مسکن نظارت خواهد داشت و وزارت راه 
و شهرسازی به عنوان مجری و نماینده دولت موظف است 
برنامه های این طرح را هر چه سریعتر به کمیسیون عمران 

ارایه نماید.
محمدرضا رضایی کوچی رییس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 
در گفت و گو با تسنیم، با بیان این مطلب که در پی تلاش بیش از یکسال 
کمیســیون عمران و همکاری نمایندگان مجلس و پیگیری اعضا شورای 
نگهبان طرح تولید مسکن در شورای نگهبان تصویب نهایی شد؛ گفت: این 
طرح با تصویب شورای نگهبان توسط رییس مجلس شورای اسلامی طی 
هفته جاری به عنوان یک قانون ابلاغ خواهد شد.وی افزود: البته برای اجرای 
آن که به مراتب سخت تر  از تصویب است جدیت و همراهی اعضای کابینه 
دولت الزامی است و نه تنها وزارت راه و شهرسازی بلکه همه ارکان دولت باید 

در اجرای این طرح مشارکت بالا داشته باشند.
رئیس کمیسیون عمران ادامه داد: این کمیسیون کاملا بر اجرای طرح نظارت 
خواهد داشــت و وزارت راه و شهرسازی به عنوان مجری و نماینده دولت 
موظف است برنامه های این طرح را هر چه سریعتر به کمیسیون عمران ارایه 

نماید. رضایی از عزم کمیسیون عمران مجلس و همه نمایندگان برای اجرایی 
شدن این طرح خبر داد و تصریح کرد: همت همه بر این خواهد بود که ساخت 
یک میلیون واحد در سال روی زمین نماند چرا که نیاز کنونی کشور می طلبد 

چنین طرحی به اجرا برسد.
رییس کمیسیون عمران مجلس شــورای اسلامی با مهیا خواندن زمینه 
اجرایی شدن این طرح در کشور ،افزود: با وجود مصالح ساختمانی مورد نیاز 

و نیروی کار موجود در کشور ساخت این میزان مسکن شدنی خواهد بود.
وی اظهار داشت: امروز وزیر مسکن و شهرسازی رسالت سنگینی بر عهده 
دارد و برای یک میلیون واحد در سال باید به صورت متوسط روزانه دو هزار 
و ۷۰۰واحد مسکن را عملیاتی کند و از آنجا که ساخت این میزان مسکن با 
تصویب شورای نگهبان به قانون تبدیل شده است وزارت راه و شهرسازی 
موظف است راهکارهای اجرایی این طرح را هرچه سریعتر به کمیسیون ارایه 

نماید.
رضایی با بیان این مطلب که مجلس کاملا بر اجرا نظارت دارد، گفت: یکی 
از مزیت های اجرای این طرح مناطق محروم و مناطقی است که مردم شرایط 
سخت تری دارند از این رو نظارت مجلس کمک شایانی به جدیت در اجرای 

این طرح خواهد کرد.

با تصویب شورای نگهبان؛

 ساخت یک میلیون واحد مسکن در سال قانون شد

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: دولت وعده 
ساخت یک میلیون واحد مسکونی در سال را داده، از 
سوی دیگر وزارت صمت وعده تامین مواد اولیه با قیمت 
ارزان را داده همچنین وزارت بهداشت اعلام کرده در 
یک بازه زمانی مشخص تمام کشور را واکسینه می کند 
که تمام این وعده ها هزینه های قابل توجهی را برای 
دولت ایجاد می کنند و از سوی دیگر می دانیم که دولت 
می خواهد مردم در یک بازه زمانی کوتاه این تغییرات را 
در سفره خود ببینند و در حالی که این توقعات در کشور 
ایجاد شده، می دانیم که ذخایر ارزی بسیار کاهش یافته 
است بنابراین می توان پیش بینی کرد در صورت نبود 

برجام، نرخ دلار بش از این افزایش می یابد.
بهاءالدین حسینی هاشمی در گفت وگو با ایلنا درباره سرنوشت نرخ 
ارز بدون برجام اظهار داشت: اگر فرض بر این باشد که روند مذاکرات 
برجام طولانی شود و در سال ۱۴۰۰ در برجام به نتیجه ای نرسیم، 
معتقدم با توجه به ترکیب تیم اقتصادی دولت و همچنین وعده های 
هزینه زا و پروژه هایی که هزینه تراشی می کند و همچنین با توجه به 
کاهش ذخایر ارزی، نرخ دلار افزایش یابد.وی ادامه داد: دولت وعده 

ساخت یک میلیون واحد مســکونی در سال را داده، از سوی دیگر 
وزارت صمت وعده تامین مواد اولیه با قیمت ارزان را داده همچنین 
وزارت بهداشت اعلام کرده در یک بازه زمانی مشخص تمام کشور را 
واکسینه می کند که تمام این وعده ها هزینه های قابل توجهی را برای 
دولت ایجاد می کنند و از سوی دیگر می دانیم که دولت می خواهد 
مردم در یک بازه زمانی کوتاه این تغییرات را در سفره خود ببینند و در 
حالی که این توقعات در کشور ایجاد شده، و می دانیم که ذخایر ارزی 
بسیار کاهش یافته است بنابراین می توان پیش بینی کرد در صورت 
نبود برجام، نرخ دلار بیش از قیمت امروز خواهد بود و عده ای از دلار 
۵۰ هزار تومانی هم حرف می زنند.این کارشناس اقتصادی با اشاره 
به کســری بودجه و تاثیر آن بر اقتصاد گفت: امروز با کسری ۵۰ 
درصدی بودجه مواجه هستیم و سطح نقدینگی به حد یک سیل 
طغیانگر رسیده که هر روز شاهد افزایش میزان نقدینگی هم هستیم 
بنابراین بانک مرکزی مجبور است دستورهای پرداخت دولت را انجام 
دهد و می دانیم که هزینه های جاری هم هر روز بیشتر می شود از 
سوی دیگر قطعا رشد اقتصادی امسال هم منفی خواهد بود.حسینی 

هاشمی با اشاره به وعده ساخت یک میلیون مسکن یادآور شد: یکی 
از جدی ترین وعده های دولت ساخت یک میلیون واحد مسکونی 
در سال اســت. گویا مردان دولت اعداد و ارقام را فراموش کرده اند 
اما ســاخت یک میلیون واحد مسکونی در شرایط تنگنای مالی به 
طور قطع در بازار کالای ســاختمانی تاثیر می گذارد و قیمت تمام 
شده مسکن را بالا می برد و همین مســاله تورم زا است.وی افزود: 
آثار مخرب افزایش نقدینگی، استقراض از بانک مرکزی، انتشار پول 
بدون پشتوانه و همچنین عدم ایفای شرکت های دولتی نزد بانک ها 
می تواند هرکدام نقش خطرناکی در افزایش نرخ تورم داشته باشد.
این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه شواهد نشان می دهد ارز 
صادراتی برنمی گردد، خاطرنشان کرد: با توجه به درآمد و منابع ارزی 
مختصری که داریم همچنین نرخ ارز مبادلاتی با نرخ بازار بســیار 
فاصله دارد، می توان گفت برگشت ارز هم نخواهیم داشت و میزان 
برگشت ارز صادراتی قابل توجه نخواهد بود.سینی هاشمی افزود: 
بنابراین دوباره تقاضا برای ارز در بازار ایجاد می شود و از آنجایی که 
منابع ارزی محدود است، این تقاضا منجر به رشد قیمت ارز می شود. 

از آنجایی که تمام قیمت ها به نرخ ارز متصل شــده بلافاصله پس 
از افزایش نرخ ارز، نرخ تورم هم بالا می رود و امســال نرخ تورمی 
خواهیم داشت که کشور تاکنون آن را تجربه نکرده است.وی با بیان 
اینکه دولت حتی توان اقدامات نمایشی را هم ندارد، اظهار داشت: از 
آنجایی که انبارها خالی هستند، دولت اگر بخواهد اقدامات نمایشی 
انجام بدهد، شرایط را سخت تر می کند. در دوره ریاست جمهوری 
احمدی نژاد همین اقدامات نمایشــی انجام شد و اندک کالایی که 
در انبارها ذخیره شد به بازار آمد که دلالان به سرعت آن را خریدند 
و کشــور در یک دوره ای با بحران کمبود کالا مواجه شد البته باید 
تاکید کنم در آن دوره نرخ هر بشــکه نفت بالای ۱۲۰ دلار بود و 
تحریم ها مثل امروز شدت نگرفته بود.این کارشناس اقتصادی تاکید 
کرد: بنابراین با توجه به کاهش ذخایر ارزی و کمبود کالا در انبارها، 
حرکات نمایشی می تواند تورم را افزایش دهد.حسینی هاشمی با بیان 
اینکه البته باید توجه داشته باشیم برجام به تنهایی نمی تواند مشکلات 
اقتصادی امروز ایران را برطرف ســازد، گفت: آقایان بلیت یکطرفه 
گرفتند و علاوه بر برجام ما موضــوع FATF را داریم که اعلام 
می شود به FATF نمی پیوندیم و آن را قبول نداریم.وی افزود: حتی 
اگر قصد ملحق شدن به FATF را نداشته باشیم نباید مدام بر طبل 

آن بکوبیم و از تریبون های مختلف آن را اعلام کنیم. این کارشناس 
اقتصادی با اشاره به زمانبر بودن رفع مشکلات کشور حتی با احیای 
برجام و پیوستن به FATF تصریح کرد: حتی اگر تا پایان امسال 
مذاکرات برجام به نتیجه برســد و به FATF بپیوندیم بازهم در 
یک مدت زمانی کوتاه مشکلات اقتصادی برطرف نمی شود چرا که 
هیچ یک از بانک های ما امروز شرایط فعالیت در بازارهای بین المللی 
را ندارند و با ریســک های بالایی مواجه هستند که کمتر بانک و 
شرکتی حاضر می شود این شرایط را بپذیرد و به طور قطع اصلاح 
این موضوعات زمانبر است.حسینی هاشمی با تاکید بر اینکه متاسفانه 
زمان را از دست داده ایم و امسال تورم، رکورد بدی می زند، ادامه داد: 
ما امروز با چالش همســایگان هم مواجه هستیم. در حال حاضر با 
افغانستانی مواجه هستیم که در منطقه تنش ایجاد کرده و می تواند 
ایران را هم درگیر این تنش کند.وی با بیان اینکه نباید از بانک هایی 
که فلج هستند انتظار معجزه داشت، گفت: احتمال می رود تیم جدید 
اقتصادی دســت بر روی بانک ها بگذارند و سیاست های اصلاح 
ساختار بانکی را آغاز کنند اما در کشورهای موفق تمام سیاست ها بر 
مبنای اصول علمی و ساختاری جلو می رود و هر دولتی که بر سر کار 

می آید نمی تواند از این سیاست ها عدول کند.

بدون برجام، افزایش قیمت دلار محتمل است

رئیس شورای رقابت با تشریح جزئیات مصوبه این شورا 
مبنی بر سهیم شدن خریداران در خودروهای پیش خریدی 
تاکید کرد: این مصوبه که عطف به ماسبق نمی شود مقدمه ای 

برای آزادسازی قیمت ها نیست. 
رضا شــیوا در خصوص مصوبه اخیر شورای رقابت که در آن خریداران در 
بخشی از قیمت خودرو سهیم خواهند بود، گفت: در این مصوبه ما دغدغه 
جدی خریداران خودرو را مورد بررسی قرار دادیم و در نهایت تصمیم گرفتیم 
که مصرف کننده با توجه به مبلغ پیــش پرداختی که در ازای خرید خودرو 
به شرکت های خودروســازی پرداخت می کند در قیمت تمام شده خودرو 

سهیم باشد.
وی در این رابطه با اعلام اینکه این مصوبه عطف به ما سبق نیست، افزود: 
این مصوبه از تاریخ ابلاغ آن قابل اجراست و شامل گذشته نمی شود. البته سود 
مشارکتی که شرکت های خودروسازی به مصرف کنندگان پرداخت می کردند 
در چارچوب تصمیم گیری خود خودروساز است. به نحوی که شاید برخی از 
خودروسازان برای تشویق خرید سودی را برای خریداران در نظر بگیرند اما 
سوال این است اگر کسی سود مشارکت دریافت کند این مصوبه شاملش 
نمی شود یا خیر باید بگویم شورا برای تمام کسانی که پیش خرید می کنند 

این مصوبه را اجرایی می کند. رئیس شورای رقابت با تاکید بر اینکه در سال 
گذشته گزارشات بسیار زیادی از سوی خریداران خودرو به ما ارسال شده بود، 
افزود: در این شکایات مصرف کننده اعلام کرده است که حدود یک یا دو سال 
گذشته مبلغی را به عنوان پیش پرداخت به خودروساز داده است اما در زمان 
دریافت خودرو ارزش پول پرداختی ما کاهش یافته و باید متناسب با تورم و 
هزینه بیشتری را برای مابقی قیمت خودرو را پرداخت کنیم که این موضوع 

اصلًا عادلانه نیست. 
وی اضافه کرد: به عنوان نمونه اگر کسی برای یک خودروی ۱۰۰ میلیون 
تومانی، ۵۰ میلیون پیش پرداخت داده است مطابق مصوبه شورای رقابت 
نصف مبلغ خودرو را پرداخت کرده و باید متناســب با نرخ تورم فقط مابقی 
قیمت خودرو را پرداخت نماید. شیوا تاکید کرد: برخی می گویند این مصوبه 
مقدمه ای برای آزادســازی قیمت هاست در حالیکه باید بگویم این مصوبه 
ربطی به این موضوع ندارد ما متناسب با شکایات مردم این مصوبه را تصویب 
کرده ایم. وی تصریح کرد: متأســفانه برخی به دلیل عدم مشخص نبودن 
قیمت خودرو متناسب با فرضیات محصولاتی را خریداری کرده بودند که این 
موضوع اصلًا درست نیست. در همین زمینه نیز ما مصوب کردیم که قیمت 

خودرو باید در زمان پیش فروش قطعی اعلام شود.

رئیس شورای رقابت: 

آزادسازی قیمت  خودرو را کلید نزدیم


	_GoBack

